
فرهنگوهنرشنبه / 24 آذر 1403 / شماره 5801 www.ebtekarnews.com

4
اخباراخبار

دبیر ستاد انتخابات صداوسیما 
انتخاب شد

معاون سیاسی و رئیس ستاد انتخابات سازمان 
صدا و سیما، در حکمی برمک بیات را به سمت 

دبیر ستاد انتخابات صداوسیما منصوب کرد.
به گزارش ایسنا، در حکم حسن عابدینی آمده 

است:
»نظر به تعهد؛ دانش و تجربه ای که الحمدالله 
از آن برخوردارید برای سازماندهی، زمینه سازی 
و اجرای وظایف قانونی صدا و سیما برای برگزاری 
انتخابات هفتمین دوره شوراهای اسلامی شهر و 
روستا، میان دوره ای دورازدهمین دوره مجلس 
دوره  دوره ای ششمین  میان  و  اسلامی  شورای 
مجلس خبرگان رهبری در خرداد سال آینده، به 
موجب این حکم با حفظ سمت به عنوان "دبیر 
ستاد انتخابات سازمان صدا و سیما " منصوب 

می شوید. 
امید است با عنایت به وظایف قانونی سازمان 
اندرکاران  صدا و سیما و همکاری همه دست 
رسانه ملی در پیشبرد اهداف و آرمان های نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران و تحقق منویات 
محوله  وظایف  انجام  در  رهبری  معظم  مقام 

موفق باشید.«
بیات از خبرنگاران، سردبیران و مدیران باسابقه 
معاونت سیاسی محسوب می شود که بیش از 
دو دهه تجربه فعالیت حرفه ای در حوزه رسانه 

را دارد.

»شیوه« بعد از ۴ ماه به آنتن 
بازگشت

برنامه مناظره محور شبکه ۴ بعد از حدود ۴ ماه 
به تلویزیون بازگشت.

»شیوه«  تلویزیونی  برنامه  ایسنا،  گزارش  به 
که از اواخر مردادماه از جدول پخش شبکه ۴ 
سیما حذف شده بود، از شنبه ۲۴ آذرماه پخش 
خود را از سر می گیرد. پخش این برنامه از اواخر 

مردادماه متوقف شده بود.
تلگرامی »شیوه«،  مطابق اطلاع رسانی کانال 
شقایق  میزبان  جدید  قسمت  در  برنامه  این 
حقجو جوانمرد و علیرضا شفاه است تا در باب 
»حکمرانی علم و فناوری« مناظره کنند. انتخاب 
این موضوع در حالی صورت گرفته که مسائل 
داغی مثل رفع فیلترینگ، قانون حجاب و عفاف، 
فضای  در  هم اکنون  نیز  و...  سوریه  تحولات 

عمومی کشور وجود دارد.
درباره اینکه آیا »شیوه« با همان سیاق سابق 
به آنتن تلویزیون بازخواهد گشت یا نسبت به 
گذشته، با تغییراتی در فرم و محتوا همراه بوده 

است، چیزی اعلام نشده است.
برنامه مناظره محور »شیوه« با اجرای عطاالله 
بیگدلی که به مسائل مختلف در باب حکمرانی 
می پردازد، تاکنون در ۴ فصل روی آنتن رفته. این 
برنامه که نخستین بار در پی بروز ناآرامی های 
۱۴۰۱ به پخش رسید و به نوعی جایگزین برنامه 
»زاویه« شد، از اواخر تیرماه ۱۴۰۳ با پخش سری 
چهارم به شبکه ۴ بازگشت، ولی بعد از پخش 
تنها پنج قسمت، متوقف شد و دیگر روی آنتن 
نرفت. در قسمت ۲۷ مرداد این برنامه، اظهارنظر 
جنجالی علی انتظاری رییس وقت علوم اجتماعی 
دانشگاه علامه طباطبایی، برخی اعتراضات و در 

نتیجه توقف »شیوه« را در پی داشت.
 ۱۴ سیما   ۴ شبکه  مدیر  شاهمرادی  حسین 
آبان ماه در یادداشتی با عنوان »شیوه نامه در باب 
استنطاق« درباره علت توقف این برنامه توضیح 
داد و تلویحا آن را به علت بازخواست ها بابت 

پخش سخنان علی انتظاری دانست.

ساخت »شهرزاد« ترکی یک ششم 
نسخه اصلی طول کشید!

نسخه ترکی سریال »شهرزاد« با گذشت تنها 
۴۵ روز از آغاز تولید، به پخش رسید.

به گزارش ایسنا، روز سه شنبه ۲۰ آذرماه اولین 
»شهرزاد«  سریال  ترکی  بازسازی  از  قسمت 
شد.  پخش  ترکیه،  تی وی  استار  شبکه  در 
نکن  »گریه  عنوان  با  تلویزیونی  مجموعه  این 
استانبول« که چندی پیش جلوی دوربین رفت، 
با سرعت چشمگیری به آنتن تلویزیون رسیده 
که به طور معمول برای سریال های ایرانی رخ 

نمی دهد.
حالی  در  استانبول«  نکن  »گریه  مجموعه 
رسمی  اخبار  به  استناد  با  که  رفت  آنتن  روی 
منتشرشده، کمتر از چهار ماه قبل اولین اخبار 
اخبار  اساس  بر  و  رسید  انتشار  به  آن  درباره 
تکمیلی فقط حدود ۴۵ روز از آغاز تصویربرداری 
آن می گذشت! جالب آنکه نخستین قسمت از 
این سریال به سیاق بسیاری از سریال های ترکی، 
حدود دو ساعت زمان دارد که حدود سه برابر 
هر قسمت از سریال های معمول ایرانی است 
نشان  بیشتر  را  آن  سازندگان  بالای  سرعت  و 
می دهد. هرچند این احتمال هم وجود دارد که 
به سیاق برخی پروژه ها که در ایران هم دیده 
می شود، زمان انتشار اولین خبر با زمان واقعی 

ساخت تطابق نداشته باشد.
نکن  تولید سریع »گریه  قیاس  این همه،  با 
استانبول« با تولید نسخه اصلی آن که توسط 
خوشنام  و  باسابقه  سریال ساز  فتحی  حسن 
خارق العاده  سرعت  شد،  کارگردانی  تلویزیون 
چراکه  می دهد؛  نشان  را  ترک  سریال سازان 
به  آذر ۹۳ شروع  از ۲۳  اول »شهرزاد«  فصل 
از حدود ۱۰ ماه، در  تصویربرداری کرد و پس 
۲۲ مهرماه ۹۴ در شبکه نمایش خانگی به آغاز 

انتشار رسید.
سرعت بسیار پایین تر تولید سریال در ایران 
البته منحصر به »شهرزاد« نیست و به شکل 
معمول، در همه فیلم ها و سریال های ایرانی رخ 
می دهد. این مسئله حتی منحصر به ایران نیز 
نیست و به طور مثال در صنعت سریال سازی 
آمریکا، تولید هر اپیزود سریال به طور میانگین 
بین ۱۰ تا ۲۰ روز زمان می برد که به سختی تولید، 
تعدد لوکیشن، شمار بازیگران و هنروران و ... 
بستگی دارد. در عین حال، روشن است سرعت 
بسیار بالای تولید را می توان یکی از علل رونق 
اقتصادی صنعت سریال سازی ترکیه دانست؛ 
با غلبه نگاه کاملا صنعتی به  سریال هایی که 
تولید می رسند و اگرچه اغلب از کیفیت هنری 
خاصی برخوردار نیستند اما به اندازه ای کیفیت 
آسیا،  منطقه  در  را  زیادی  که مخاطبان  دارند 

آفریقا و حتی اروپا جذب کنند.
وجود شهرک های سینمایی متعدد، تجهیزات و 
امکانات فنی و پشتیبانی مناسب، بودجه کافی، 
مراحل کوتاه تر اخذ مجوز و ممیزی، برنامه ریزی 
دقیق و ... را از عواملی می توان دانست که به 
سرعت بالای تولید محصولات نمایشی این کشور 
انجامیده و باعث شده تا تولید سریال های این 

کشور بسیار به صرفه و سودآور باشد.

رابطه سعدی و مولوی در یک 
نشست بررسی می شود

ایرج شهبازی، عضو مولفان لغت نامه بزرگ 
فارسی درباره »رابطه تاریخی و ادبی سعدی و 

مولوی« می گوید.
به گزارش ایسنا، به مناسبت »عرس مولانا« 
رابطه  در  درنگی  مولوی؛  و  »سعدی  نشست 
تاریخی و ادبی سعدی و مولوی« با سخنرانی 
بزرگ  لغت نامه  مولفان  عضو  شهبازی،  ایرج 
ماه  آذر  و هفتم  بیست  فارسی روز سه شنبه، 
موسسه  افشار  محمود  تالار  در   ۱۶ ساعت  از 
لغت نامه دهخدا و مرکز بین المللی آموزش زبان 
اجرای  می شود.  برگزار  تهران  دانشگاه  فارسی 
موسیقی سنتی توسط صابر سوری و امیرفرهنگ 
حاتمی اجرا می شود و ورود برای علاقه مندان آزاد 
است. مراسم »شب عِرسُ« یا »شب عروس« به 
مناسب سالگرد رحلت مولانا جلال الدین محمد 
رومی هر ساله در شهر قونیه برگزار می شود. 
این مراسم، با برگزاری رقص سماع و بازدید و 
تبرک مقبره مولانا تا ۱۷ دسامبر )۲۶ آذر( برگزار 

می شود.

ریشه های سینمای سوریه، به اوایل قرن بیستم 
سوریه  بر  فرانسه  استعماری  دوران  و  میلادی 
در  فرانسه  فرهنگ  نقش  نمی توان  و  می رسد 
ایجاد و رشد فکری هنرِ سینما در سوریه را از نظر 
دور داشت. چراکه در آن دوران سینما به عنوان 
یک ابزار تبلیغاتی و فرهنگی مورد استفاده قرار 
می گرفت و موجب شد پس از استقلال سوریه، 
سینمای این کشور به تدریج رشد کرد و به یکی از 

مهم ترین رسانه های هنری تبدیل شد.
دوره طلایی سینمای سوریه پیش از قدرت  

خاندان اسد
دوره طلایی سینمای سوریه را می توان دهه های 
خاندان  قدرت گیری  از  پیش  و   ۱۹۷۰ و   ۱۹۶۰
اسد دانست. در این دوره، فیلمسازان سوری با 
سیاسی،  و  اجتماعی  مضامین  با  آثاری  ساخت 
مطالبات  بیان  و  موجود  وضعیت  از  انتقاد  به 
مردم پرداختند که فیلمی مانند »الارض« )زمین( 
ساخته مصطفی العقاد، یکی از مهم ترین آثار این 
دوره است که به بررسی مسأله  اصلاحات ارضی 
در سوریه می پردازد و این فیلمساز برای ساخت 
جشنواره  از  فیلم  بهترین  جایزه  »الارض«  فیلم 

پاناما را دریافت کرد.
نکته قابل توجه حضورِ پر رنگ سینمای سوریه 
فیلمسازان  و  بود  بین المللی  جشنواره های  در 
سوری پیش از تسلط حکومت اسد بر سوریه بود 
معتبر  از جشنواره های  توانستند  فیلمسازان  که 
جهانی همچون کن، برلین، و ونیز شرکت کرده و 

جوایز متعددی دریافت کنند.
نگاهی به سینمای مصطفی عقاد

سینمای سوریه، شاهد ظهور و فعالیت بسیاری 
میان  از  که  است  بوده  استعداد  با  کارگردانان  از 
کرد.  اشاره  العقاد  مصطفی  به  می توان  آنها 
مصطفی العقاد از پیشگامان سینمای سوریه و از 
شناخته شده ترین کارگردان های جهان عرب بود و 
آثار  از  یکی  او  »الارض«  فیلم  منتقدان  گفته  به 
ماندگار سینمای عربی است. اما آنچه عقاد را در 
میان مسلمان محبوب کرد ساخت فیلم حماسی 

»محمد رسول الله« بود.
حزب  حکومت  ابتدایی  سال های  در  فیلم  این 
بعث در سوریه و با تامین مالی معمر قذافی حاکم 
وقت لیبی، در مراکش و لیبی ساخته شد. به این 
فیلم  این  برای ساخت  عقاد  که مصطفی  ترتیب 
تا آستانه  تأمین هزینه ها مواجه بود و  با مشکل 
نهایت  در  که  این  تا  رفت؛  پیش  تولید  تعطیلی 
معمر قذافی رهبر لیبی در تامین سرمایه و حمایت 
مالی عقاد را همراهی کرد و فیلمبرداری این فیلم 
لوکیشین هایی  در  مراکش  و  لیبی  کشورهای  در 
این  اکران  از  بعد  آغاز شد.  مشابه مکه و مدینه 
فیلم در سال ۱۹۷۶، جایزه اسکار بهترین موسیقی 
با  قذافی  همکاری  البته  کند.  خود  آن  از  را  متن 
مصطفی عقاد به فیلم »محمد رسول الله« ختم 
نشد و آنها در سال ۱۹۸۱ فیلم »عمر مختار« یکی 

از شخصیت های ملی لیبی را کارگردانی کرد.
فیلمسازان دیگر سوری

دیگر  از  صلیبی  عثمان  و  امیرآلای  عمر 
کارگردان های به نام سینمای سوریه بودند که به 
ساخت فیلم های مستند با مضامین اجتماعی و 

سیاسی مشهور بودند.
و  انتقادی  فیلم های  با  امیرالای  عمر 
او  فیلم های  می شد.  شناخته  واقع گرایانه اش 
سیاسی  و  اجتماعی  مشکلات  بررسی  به  اغلب 
بعث  حزب  حکومت  دوران  در  ویژه  به  سوریه، 
و  مستندگونه  سبک  با  امیرالای  می پرداخت. 
رویکرد انتقادی اش، به یکی از چهره های شاخص 
سینمای مستقل سوریه تبدیل شد. فیلم های او 

در بازه زمانی یک دهه ۱۹۸۰ تا ۱۹۹۰ ساخته شد 
با  اغلب  انتقادی  که داشت  به دلیل محتوای  و 
محدودیت ها و سانسورهای زیادی روبرو بود. این 
از واقعیت های  به دلیل روایت صادقانه  فیلم ها 
جدید  نسل  بر  تاثیرگذاری  و  سوریه  جامعه 
فیلمسازان، جایگاه ویژه ای در تاریخ سینمای این 
کشور دارند. یکی از فیلم های شناخته شده عمر 
امیرآلای »سیل در کشور بعث« بود. این فیلم به 
بررسی تأثیر سیاست های حزب بعث بر زندگی 
مردم روستایی در سوریه می پردازد. »العوده« با 
عمر  توسط   در سال ۲۰۰۶  نیز  بازگشت  ترجمه 
یک  بازگشت  از  روایتی  که  شد  ساخته  الامیر 

خانواده  سوری از جنگ بود.
سریال های پر مخاطب در سوریه

علاوه بر سینما، موضوع سریال سازی به دلیل 
بسیاری  سوریه  در  مخاطب  حداکثری  جذب 
از  سریال ها  این  از  برخی  که  شد  مطرح  جدی 
جمله »خاطرات مدیر کل« بود که در سال ۱۹۹۵ 
با  و  شد  ساخته  شربتچی  هشام  کارگردانی  به 

دوبله فارسی از تلویزیون ایران نیز پخش شد.
داستانی  با  ایوبی«:  الدین  »صلاح  سریال 
از  یکی  ایوبی  صلاح الدین  زندگی  از  حماسی 
نامدارترین حاکمان و فرماندهان در تاریخ اسلام 
به کارگردانی »حاتم علی« در سال ۲۰۰۱ پخش 
شد. »عمر« نیز یک مجموعه تلویزیونی بود که 
به کارگردانی حاتم علی در سال ۲۰۱۲ روی آنتن 
رفت. این سریال ابعاد مختلف زندگی عمر خلیفه 

دوم را به تصویر کشیده بود.
سینمای سوریه در دوران خاندان اسد ابزاری 

برای ترویج ایدئولوژی
با روی کار آمدن خاندان اسد، سینمای سوریه 
دوره جدیدی را تجربه کرد و به ابزاری برای ترویج 

ایدئولوژی حاکم تبدیل شد.
این دوره،  تولید شده در  فیلم های  از  بسیاری 

به دنبال بازنمایی هویت ملی سوری و ارزش های 
به  اغلب  فیلم ها  این  بودند.  جامعه  سنتی 
آن  غنی  فرهنگی  میراث  و  سوریه  کهن  تاریخ 
اما در کنار این رویکرد هویت گرا،  می پرداختند. 
مسائل  به  فزاینده ای  طور  به  سوریه  سینمای 
سیاسی و اجتماعی نیز توجه نشان داد. فیلم هایی 
که به جنگ، مقاومت و مشکلات روزمره مردم 
سینمای  تأثیرگذاری  ؛  اینکه  می پرداخت. ضمن 
و  بود  توجه  قابل  نیز  سوریه  سینمای  بر  مصر 
سیاق  و  سبک  از  سوری  فیلمسازان  از  اغلب 

سینمای مصر الهام می گرفتند.
دست خالی بشار اسد از سینما با مهاجرت 

فیلمسازان
با  اسد  دوره  در  سوریه  سینمای  البته 
از جمله سانسور روبرو  محدودیت های بسیاری 
بود و بسیاری از فیلم ها به دلیل محتوای سیاسی 
یا اجتماعی ممیزی می شدند که موضوعاتی نظیر 
مشکلات  و  سیاسی  تحولات  داخلی،  جنگ های 
در  و  افزود  فیلمسازان  مشکلات  بر  اقتصادی 
به  مجبور  سوری  سینماگران  از  بسیاری  نتیجه 
را  خود  هنری  فعالیت های  و  شدند  کشور  ترک 
خارج از کشور ادامه دادند. در واقع دست بشار 
از ویترین  به عنوان یکی  از صنعت سینما  اسد 
خالی  فیلمسازان  مهاجرات  با  او  حکومت  های 

شد.
نقش زنان در سینمای سوریه: از کلیشه تا 

واقعیت
دوران  در  ویژه  به  سوریه،  سینمای  در  زنان 
و  چندوجهی  نقشی  اسد،  خاندان  حکومت 
پیچیده ای داشتند. از یک سو، سینما به عنوان 
در  زن  از  خاصی  تصویر  نمایش  برای  ابزاری 
اغلب  تصویر  این  که  شد  می  استفاده  جامعه 
مانند  سنتی  نقش های  به  محدود  و  ای  کلیشه 
همسر فداکار، مادر مهربان یا دختر مطیع بود 

با ارزش های سنتی جامعه سوریه همخوانی  که 
سنتی  جنسیتی  نقش های  تقویت  به  و  داشت 
کمک می کرد. اما زنان سینماگر سوری در پشت 
صحنه سینما به عنوان فیلمنامه نویس، تدوینگر، 
طراح صحنه و لباس و در سایر بخش های فنی 

سینما فعالیت می کردند.
هنرمند  زنان  از  برخی  نیز  دوربین  جلوی  در 
نقش های  در  بازی  با  تا  کرده اند  تلاش  سوری 
چالش  به  را  زن  از  کلیشه ای  تصویر  متفاوت، 
بکشند. این زنان، به نقش آفرینی در نقش های 
پیچیده و چندبعدی پرداخته اند و به دنبال بیان 
مسائل و مشکلات زنان در جامعه بوده اند. با این 
حال، این تلاش ها با مقاومت هایی روبرو بود که 
چالش هایی چون تبعیض جنسیتی، کلیشه های 
زنان و محدودیت های  جنسیتی، خشونت علیه 

اجتماعی را به وجود می آورد.
»عمر  تا  عقاد«  »مصطفی  از  سوریه  سینمای 
/چگونه  تاریخ  نفع  به  جامعه  حذف  امیرآلای«؛ 

قذافی فیلم »محمد رسول الله« را تولید کرد؟
آینده سینمای سوریه

تخریب  و  سوریه  در  داخلی  جنگ های  با 
به شدت  فیلم  تولید  فیلمسازی،  زیرساخت های 
به  از هنرمندان مجبور  و بسیاری  یافت  کاهش 
فیلمسازانی  از  دسته  آن  اما  کشور شدند.  ترک 
ماندند موضوعاتی مانند جنگ، آوارگی و رنج را 
روایت کردند و برخی دیگر که مهاجرت کردند در 
تلاش هستند با استفاده از سینما، صدای مردم 
مسائل  به  و  برسانند  جهانیان  گوش  به  را  خود 
این  با  بپردازند.  کشورشان  سیاسی  و  اجتماعی 
در  سینمای  زیربنایی  ساختار  بازسازی  اوصاف 
سوریه به شرایط سیاسی و اجتماعی این کشور 
و حمایت،  آمدن دولت جدید  کار  روی  از  پس 
بازگشت  و  خصوصی  بخش  سرمایه گذاری 

هنرمندان مهاجر بستگی دارد.

ساخت سریال »فرار از زندان« در شبکه هولو در دستور کار قرار 
گرفت.

به گزارش مهر به نقل از ورایتی، ساخت دوباره سریال »فرار از 
زندان« ممکن شده و حالا شبکه هولو دستور داده تا یک پایلوت برای 

سریال جدید ساخته شود.
گفته شده این مجموعه با همکاری الگین جیمز ساخته می شود، 
اما انتظار نمی رود که شخصیت های اصلی سریال »فرار از زندان« 
یعنی مایکل اسکافیلد با بازی ونتورث میلر و لینکلن باروز با بازی 
دومینیک پرسل در سریال جدید جایی داشته باشند؛ بلکه در همان 
فضای »فرار از زندان« اصلی، ماجراهای جدیدی با تمرکز بر گروه 

جدیدی از زندانیان شکل خواهد گرفت.
الگن جیمز در کنار داون اولمستد، پل شیورینگ خالق »فرار از 
زندان«، مارتی ادلشتاین و نیل موریتز، تهیه کنندگی این قسمت 
آزمایشی را بر عهده دارد. جیمز علاوه بر »ماهایا« که اسپین آف 
مجموعه  مرچنت  استفن  همکاری  با  بود،  آنارشی«  »پسران 

وان  بی بی سی  برای  واکن  کریستوفر  بازی  با  را  »قانون شکن ها« 
ساخت. سریال »فرار از زندان« ۵ فصل از شبکه فاکس پخش شد 
و یک فیلم تلویزیونی به نام »فرار نهایی« و یک اسپین آف کم هزینه 
به نام »فرار از زندان: اثبات بی گناهی« هم پس از آن ساخته شد 
که به طور انحصاری برای تلفن های همراه مناسب بود. با الهام از 
این مجموعه یک بازی ویدیویی، وب سایدهای آنلاین، یک مجله و 

یک رمان هم شکل گرفت.
داستان »فرار از زندان« اصلی درباره لینکلن باروز است که به 
دلیل جنایتی که مرتکب نشده به اعدام محکوم شده و برادرش 
مایکل اسکافیلد نقشه ای برای کمک به وی برای فراری دادن او از 
زندان طراحی می کند. این سریال با اقبال زیادی روبه روشد و جایزه 
گلدن گلوب را برای بهترین سریال تلویزیونی درام در فصل افتتاحیه 

خود دریافت کرد.
در این سریال رابین تونی، پیتر استورمار، آموری نولاسکو، مارشال 

آلمن، وید ویلیامز و پل آدلستاین نیز ایفای نقش کردند.

آنچه بر سینما و سریال سازی در حکومت خاندان اسد گذشت 

حذف جامعه به نفع تاریخ 
سینمای سوریه، با تاریخی غنی، ریشه در فرهنگ اصیل این کشور دارد که به عنوان یکی از مهم ترین جریان های سینمایی در منطقه خاورمیانه شناخته 
می شد و با مصطفی عقاد یکی از فیلمسازان به نام سوریه بود و توانست فیلم »محمد رسول الله« یکی از مهمترین فیلم های تاریخ جهان اسلام را به یادگار 
بگذارد. علاوه بر عقاد فیلمسازان دیگری همچون عمر امیرآلای، و عثمان صلیبی توانستند علاوه بر روایت داستان های انسانی و اجتماعی، آینه ای تمام نما 

از تاریخ و تحولات سیاسی و اجتماعی سوریه را در به نمایش بگذارند.

ساخت دوباره »فرار از زندان« در دستور کار قرار گرفتبدون بازیگران اصلی

سینمای سوریه 
در دوره اسد با 
محدودیت های 

بسیاری از جمله 
سانسور روبرو 
بود و بسیاری 

از فیلم ها به 
دلیل محتوای 

سیاسی یا 
اجتماعی 

ممیزی 
می شدند

ناصر ممدوح با بیان اینکه وضع این روزهای عرصه دوبله خراب است، با اشاره 
به اینکه جوانان تحصیلکرده بدون امکانات به شکل زیرزمینی فعالیت میکنند، از 

مسئولان خواست که در این زمینه فکری کنند.
به گزارش ایسنا، مراسم بزرگداشت ناصر ممدوح دوبلور و گوینده آثار مستند امروز 
۲۲ آذرماه در هجدهمین جشنواره »سینماحقیقت« با حضور محمد حمیدی مقدم 
دبیر جشنواره، مریم نشیبا، نصرالله مدقالچی، خسرو شمشیرگران، عباس نباتی، 

نگین کیانفر، منوچهر زنده دل و فرزاد حسنی برگزار شد.
ممدوح شخصیت ویژه مستند را حفظ کرد

حمیدی مقدم در ابتدای این مراسم عنوان کرد: شاید برای برخی این سوال پیش 
بیاید که ارتباط جشنواره مستند با ناصر ممدوح چیست؟ درواقع این  یک انتخاب 
شخصی و نوستالژیک برای من بود. زمانی که من در تلویزیون برنامه سازی می کردم، 
ذات برنامه ها درباره سینما بود و یکی از تاثیرگذارترین موارد آن برنامه ها صدا بود. 
با استاد مریم نشیبا ما از سال ۷۵ آن برنامه ها را آغاز کردیم. وی با بیان نقل قولی 
عنوان کرد: جناب آقای ممدوح شخصیت ویژه مستند را حفظ کردند و ارتباط میان 
مخاطبان با مستند در تلویزیون از طریق جادوی صدای این استاد محقق شد. 
درواقع این ارتباط گیری مخاطبان با مستندهای تلویزیونی مدیون و مرهون گروهی از 
گویندگان متن است. دبیر جشنواره افزود: چیزی که من را گاهی غمگین می کند این 
است که چطور می توان برای این بزرگان جایگزینی انتخاب کرد. امیدوارم که نسل 
جوان نیز راه این عزیزان را ادامه دهد. شاخصه مهم این نسل درخشان این است که 

آگاهی و مطالعه داشتند و این ویژگی باید در نسل جوان نیز ادامه پیدا کند.

حمیدی مقدم گفت: امروز از استادی تجلیل می کنیم که در کنار کار گویندگی، 
استاد و انسان بزرگی است که بسیاری از دوبلورها را آموزش دادند. از استاد ممدوح 
بسیار تشکر می کنم که با تمام سختی ها افتخار دادند و امروز کنار ما هستند. باعث 
افتخار ماست که به دلیل زحماتی که برای فرهنگ و هنر این سرزمین کشیدید از شما 
قدردانی کنیم. استاد ممدوح شما گنجینه فرهنگ و هنر ما هستید. در ادامه ویدئویی 
از زندگی ناصر ممدوح و روند کاری او در دوبله به کارگردانی ابوالفضل توکلی برای 
مخاطبان پخش شد. عباس مطمئن زاده پژوهشگر و صداپیشه در ادامه این نشست 
بیان کرد: اولین دوبله آقای ممدوح در فیلم »زنده باد زاپاتا« بود. چندی پیش مجدد 
آن دوبله را گوش کردم و واقعا در همان زمان هم کار پخته ای بود زیرا صدای ایشان 
جنس خاصی دارد. عمده درخشش آقای ممدوح در تلویزیون بود و این ویژگی را 
داشتند که صدایشان را به شخصیت آن نقش نزدیک می کردند یعنی نقش را درک 
و با آن ارتباط برقرار می کردند. وی افزود: آقای ممدوح خیلی زود به مرحله مدیریت 
دوبلاژ رسید و فیلم های خیلی خوبی را دوبله کردند و صدایشان برای همه  دلنشین 
و باورپذیر بود. مطمئن زاده در پایان تصریح کرد: ایشان صدایی مهربان، صمیمی و 
دلنشین دارند. خیلی از فیلم ها و سریال ها به دلیل حضور آقای ممدوح و دیگران، 
مخاطبان بیشتری داشتند و مردم دوست داشتند چندین بار آن آثار را تماشا کنند. 
آقای ممدوح با ادبیات فارسی آشنایی زیادی دارند و هنگام دوبله از کلماتی استفاده 

می کردند که مخاطب با آن ارتباط برقرار کند.
سعید مظفری صداپیشه پیشکسوت در ادامه این برنامه گفت: زمانی که به 
استودیو شهاب آمدم، آقای ممدوح اولین کسی بود که با او دوست شدم. صادقانه 

باید بگوییم که پیش تر در دوبله شرایطی وجود داشت که امروزه دیگر نیست.
وی تاکید کرد: فیلم های امروز دیگر مانند گذشته نیستند و آن دلسوزی ها هم 
وجود ندارد. من همواره  اعتقاد دارم که کار دوبله باید دست بخش خصوصی باشد 

نه دولتی زیرا بخش خصوصی باید پاسخگو باشد تا کارهای بیشتری دریافت کند.
عباس نباتی صداپیشه پیشکسوت دیگر سخنران این مراسم بود و با اشاره به 
خصوصیت  اخلاقی ناصر ممدوح گفت: هرگز در دوبله ندیدم و نشنیدم که کسی 
بگوید آقای ممدوح فلان روز بداخلاقی کرد. همیشه اخلاق و رفتار ایشان مورد 

تحسین همگان بوده است. همیشه هم  چهره  خندانی دارند، حتی همین الان!
وی ادامه داد: کسانی که وارد کار صدا می شوند ۶۰ _ ۷۰ درصد موفقیتشان مربوط 
به جنس صدایشان است. ما در گذشته ۱۰۰ نفر دوبلور داشتیم اما اکنون ۳ هزار 
نفر در این حوزه فعالیت می کنند اما صدای هیچکدام خاص و ماندگار نشده است. 
کسانی در این حوزه بیشتر پیشرفت می کنند که صدایشان خاص باشد و مخاطب 

ناخودآگاه از آن صدا لذت ببرد. صدای آقای ممدوح نیز از این نوع صداهاست.
نباتی در پایان با اشاره به لزوم  تقویت بخش خصوصی متذکر شد: امروزه یک 
کارهایی را باید بخش خصوصی انجام دهد زیرا وقتی بخش خصوصی فیلمی را وارد 

و روی دوبله آن نظارت دارد، قطعا نتیجه کار بهتر می شود.
دوبلاژ ایران اصلاح نمی شود تا زمانی که گوینده انگیزه داشته باشد

خسرو شمشیرگران دوبلور در ادامه این مراسم اظهار کرد: دوبلاژ ایران اصلاح 
نمی شود تا زمانی که گوینده انگیزه داشته باشد. گوینده ای که انگیزه نداشته باشد 
به هیچ جا نمی رسد. شما انگیزه ایجاد کنید قطعا گوینده های خوب و توانمند به این 

حوزه اضافه خواهند شد. وی در پایان عنوان کرد: آقای ممدوح شخصیتی متین، 
باوقار، بدون حاشیه و بسیار مهربان دارند. امیدوارم که ما صد سالگی شما را جشن 
بگیریم. مریم نشیبا دوبلور و گوینده با اشاره به برنامه »شب به خیر کوچولو« تصریح 
کرد: »شب به خیر کوچولو« عشق و نفس من است. این برنامه ۳۳ سال است که 

ادامه دارد و برایم جالب است که گاهی بزرگترها هم به این برنامه توجه می کنند.
وی عنوان کرد: آقای ممدوح بسیار آدم مهربان و عاری از هرنوع ویژگی منفی 
هستند. زمانی که کنار ایشان می نشستم واقعا استرس می گرفتم که به سطح کاری 

ایشان برسم. امیدوارم سالیان زیاد در پناه خداوند مهربان باشند.
به گزارش روابط عمومی جشنواره، در ادامه مراسم با حضور محمد حمیدی مقدم، 
خسرو شمشیرگران، نگین کیانفر، عباس نباتی، عبلس مطمئن زاده، سعید مظفری، 
منوچهر  مختاری،  رزاق کریمی،  مرتضی  مطمئن زاده،  مدقالچی، حسین  نصرالله 

زنده دل، لوح و نشان فیروزه جشنواره سینماحقیقت به ناصر ممدوح اهدا شد.
حوزه دوبله در حال خراب شدن است

ناصر ممدوح سپس عنوان کرد: ۶۳ سال کار کردم. از کارم ناراضی نیستم اما 
متاسفانه این حوزه دارد خراب می شود. مسئولان باید یک فکری کنند. گروه های 
زیرزمینی امروزه با هیچ امکاناتی کار می کنند. گروه هایی که جوان و تحصیل کرده 
هستند اما متاسفانه به بیراهه می روند. وی در پایان گفت: من همه را دوست دارم 
و اگر کسی از من بد هم بگوید اعتراضی ندارم. دوستان همه از من تعریف کردند 
و واقعا شرمنده همه شان شدم. خوشحالم که امشب اینجا هستم و با شما صحبت 

کردم.

ناصر ممدوح: 
وند فعالان دوبله زیرزمینی به بیراهه می ر


